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Защо говорим за това?

В момента възрастните обсъждат, че една от държавните банки е давала техните пари по грешен начин. Разбери за какво става въпрос!

Напоследък по новините говорят за банки, кредити и скандали. Звучи странно – има ли по-скучно място от банките? В тях винаги е някак… сериозно.

Понякога в чакалнята има бонбони и това е единственото интересно нещо там!

Наистина ли е така?
 

Банките трябва да изглеждат сериозни и скучни, за да могат хората да им се доверят да им пазят парите. Ако трябва да оставиш нещо ценно на твой
съученик да ти го пази, по-разумно е да избереш някой, който изглежда стабилен. А парите в банките идват точно оттам – от хората, които решават,
че е по-безопасно да не си ги държат по джобовете или вкъщи. Ами ако влезе крадец?

Банките наистина имат заключени помещения с охрана, където да пазят парите. Само че… освен да ги пазят, те имат право да ги дават назаем на
хората. Това е добре за онези, които са си дали парите за пазене. Когато банката ги дава назаем, тя си взима повече, отколкото е дала. Ако е дала
десет лева, взема единайсет.

Този един лев разлика се нарича "лихва". Нещо като плащане, задето си дал заема. Понеже това са и твоите пари, ти също получаваш част от
лихвата. 

Ако пък ти вземаш заем, ще трябва ти да я платиш. Освен това ще трябва да докажеш, че можеш да върнеш парите, които си взел. Ако просто ги
пропилееш, банката ще изгуби. С нея губят и всички, които са ѝ оставили парите си да ги пази.

Затова обикновено банките искат някаква гаранция, че ще можеш да си върнеш заема – например апартамент. Ако не върнеш заема, ще го изгубиш.
Те са длъжни да проверяват тези неща, защото парите не са техни. Те са на всички хора, които са им ги оставили да ги пазят. Нормално е да се
следи заеми да се дават само когато е сигурно, че ще се върнат! Рекламите за бързи кредити обикновено са опасни – ако някой ти дава пари, без да
те провери какъв си, значи има някакъв друг начин да си ги вземе обратно (и той не е добър за теб).

А понякога стават истински престъпления - някоя банка  дава на заем огромно количество от парите на хората на някой, който въобще не ги връща, а
бяга с тях в чужбина. Това вече се е случвало в България – и беше ужасно! Тогава някои банки обявиха фалит. Просто заявиха, че са свършили
парите и няма да върнат обратно влоговете на хората. Много хора изгубиха всичко, което имаха! Пред банките се виеха огромни опашки… напразно.
Банките бяха ограбени отвътре, въпреки охраната и дебелите стени!

Самата държава също държи парите си в банки. Това са парите на всички. Всеки дава една част от заплатата си за общата касичка, с която да се
правят полезни за всички неща. Да се строят училища, да се плащат заплатите на лекарите, пенсиите на бабите и дядовците, да могат всички да се
лекуват безплатно…

Освен това държавата може да използва част от тези пари, за да помага на новите фирми да развият идеите си. Ако някой има чудесна идея за дрон,
който да носи раниците на децата до училище, но няма пари да я пусне в производство – държавата може да му помогне, като му даде заем при
добри условия. Като стане милионер, ще върне парите! Друг пък може да прави най-вкусните торти, но да не може да си направи сладкарница, да не
говорим за сладкарска верига, тъй че всички да ги опитат! Държавата може да му даде заем, за да „порасне”.

За това има специална банка. Точно сега всички обсъждат дали тя е управлявана правилно. Казват, че парите не са дадени на малки фирми, каквато
е била идеята, а на малко на брой много големи компании. Все едно някой възрастен да изяде шоколада, който е бил за децата. Не е точно обир -
заемите могат да се върнат. Но не е и редно. Да видим дали ще се оправят нещата!
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